
Deník | Úterý 25. 4. 2017   |  číslo 2345   |   volný prodej 10 Kč    |   řízená distribuce   |    www.e15.cz  |     

KOMENTÁŘ: KAPKA OLEJE V REZAVÉM SOUKOLÍ / str. 14

 CZK/EUR • 26,795/ +0,140  Kč       CZK/USD • 24,706 / +0,473 Kč       PX • 992,52 / +1,50 %       EURO STOXX 50 • 3574,46,27 / +3,90 %       ZLATO • 1269,40 $ / –0,97 %

Přebytek rozpočtu sníží 
dluh a podpoří investice
Vláda chce použít dva-
ašedesát miliard korun 
z loňského rozpočtového 
přebytku na umořování 
státního dluhu. V dopro-
vodném usnesení pak 
navrhne, aby zhruba deset 
miliard bylo vynaloženo 
na investice. str. 3

Developeři se chystají 
na nájemní bydlení
Činžovní domy se staly 
díky průběžně rostou-
cím nájmům zajímavým 
investičním artiklem 
i pro velké developerské 
skupiny. Do roka by mohl 
vzniknout první projekt, 
jeho výnos se očekává 
kolem pěti procent. str. 6

Slovensko opět srazilo 
deficit veřejných financí
Slovenské ministerstvo 
financí potvrdilo, že země 
loni dosáhla nejnižšího 
schodku veřejných financí 
v historii. V absolutním 
vyjádření ale zadlužení 
stouplo. Vládě se nedaří 
vymanit z dluhové brzdy, 
která má pod hrozbou 
sankcí bránit vyššímu 
zadlužení země. str. 12

Krátce

Povolební rébus
Neúspěšní kandidáti 
dvou nejsilnějších 
stran ve francouzských 
prezidentských volbách už 
vyjádřili podporu centristovi 
Emmanuelu Macronovi.
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MARTIN ČABAN:

Ivana Zemanová: Narodila 
jsem se v minulém století 
a zastávám názor, že žena by 
měla následovat svého muže 
a podporovat ho.

twitter.com/e15news

Kdo jsou 
největší hráči 
v českých 
realitách? 
Čtěte v novém 
magazínu E15 
Premium,  
který vyšel 24. dubna.
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Německé vrtulníky 
jsou ze hry

Favorit armádní zakázky 
na 12 víceúčelových vrtulníků, 

německý Airbus Helicopters, vyjde 
naprázdno. Přestože byla jeho 
nabídka nejlevnější, kolegium 

ministra obrany ji vyřadilo.  
V tendru za miliardy korun se 

tak utkají americký Bell a italská 
AgustaWestland. UDÁLOSTI / str. 2

Airbus Helicopters 
H145M5–6 

miliard

přes

10 
miliard

6,5 
miliardy

AgustaWestland 
AW139M

Bell
UH-1Y Venom

http://www.e15.cz/magaziny
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Senior Agency
Ministerstvo dopravy uvažuje o zavedení 
zvláštních železničních tarifů pro seniory. 
Za symbolickou cenu roční permanentky 
by pak dříve narození mohli jezdit zdarma. 
Dopravcům by následně ztrátu dorovnával 
stát. Podnikatelský záměr je tak na světě. 
Dopravní firma na svoz a rozvoz seniorů 
žijící z dotací by se mohla jmenovat třeba 
Senior Agency.
 
Těžko říci, proč novináři tak urputně 
označují francouzského prezidentského 
kandidáta Emmanuela Macrona centristou. 
Chlapec z lepší levicově orientované rodiny 
byl několik let členem Socialistické strany 
a jako ministr hospodářství se proslavil 
ochranářským zákonem, který omezuje volné 
podnikání (východo)evropských dopravců 
ve Francii. Francouzské volby tak už v prv-
ním kole dopadly špatně. Pro dopravce.
 
Marketér místo sládka. V čele Budvaru 
stane odborník na reklamu Petr Dvořák, kte-
rému dala důvěru výběrová komise. Ve vede-
ní národního podniku tak došlo k zásadnímu 
zlomu. Dlouholetý ředitel Jiří Boček je srdcař 
spjatý s jižními Čechami, který u piva začínal 
od píky. Nyní přichází globální sekáč, navíc, 
světe, zboř se, z Prazdroje. Tak doufejme, 
že neudělá z Budvaru jedenáctku vařenou 
z Vltavy a lehce kořeněnou chmelovými 
produkty.

n  O miliardovou zakáz-
ku se utkají americký 
Bell a italská Agusta-
Westland. Ministerstvo 
obrany potvrdilo, že 
dokončilo průzkum trhu. 
O podrobnostech infor-
movat nechce.

Pavel Otto

Tři roky trvající tápání úřadu 
Martina Stropnického (ANO) 
kolem strategického nákupu 
12 víceúčelových vrtulníků 
vstoupilo do další fáze. Podle 
několika zdrojů deníku E15 blíz-
kých rezortu vyřadilo kolegium 
ministra obrany donedávna 
favorizovanou německou Airbus 
Helicopters se stroji H145M. Fir-
ma loni předložila cenově nej-
výhodnější nabídku za necelých 
šest miliard korun a začátkem 
měsíce naznačila, že by mohla 
ještě slevit.

Rozhodnutí padlo před 
týdnem po návratu náměstka 
Daniela Koštovala z USA, kde 
jednal se zástupci Pentagonu. 
Americký Bell původně požado-
val za helikoptéry UH-1Y Venom 
přes 19 miliard. I když začátkem 
roku sumu snížil téměř o polo-
vinu, stále je nejdražší. Spolu 

s Američany zůstala ve hře ital-
ská AgustaWestland. Za tucet 
vrtulníků AW139M už nechce 
více než devět miliard, ale 6,5. 

Ministerstvo je na informa-
ce skoupé, zakázku zařadilo 
do utajovaného režimu. Tvrdí, 
že nechce, aby unikaly infor-
mace o cenách či technických 
parametrech. „Byl ukončen 
průzkum trhu,“ sdělil Petr Me-
dek z tiskového oddělení úřadu. 
Na otázku, s kým budou nákupčí 
jednat o podrobnostech obcho-
du, uvedl, že nebude komentovat 
jednotlivé dílčí kroky celého 
procesu. „Finální rozhodnutí 
dosud nepadlo,“ dodal. 

Podle důstojníka obeznáme-
ného s kontraktem bude česká 
strana s americkým a italským 
uchazečem upřesňovat některé 
dílčí záležitosti. Například to, 
kolik by stála výzbroj, simulátor, 
výcvik posádek nebo balíčky 
náhradních dílů. „Do léta by 
se mohlo rozhodnout o vítězi,“ 
odhadl.

Kromě informačního embarga 
je na postupu ministerstva zará-
žející, že mění požadavky. Zpočát-
ku chtělo lehčí vrtulníky, protože 
na projekt vyčlenilo šest miliard. 
Tomu by odpovídaly třítunové 
německé H145M. Případně o něco 
větší italské AW139M, kde by byly 
všechny nároky české armády 
součástí dodávky. Vyplývá to 

z loňské analýzy nazvané Záměr 
rozvoje vrtulníkového letectva 
AČR. Proč však vedení rezortu 
upřednostňuje devítitunové 
a dvakrát dražší americké veno-
my, které navíc za zadáním mírně 
pokulhávají, zatím Stropnický ani 
Koštoval nevysvětlili. 

Důvody mohou být politické. 
Americký prezident Donald 
Trump kritizuje evropské členy 
NATO, že nedávají na obranu 
dvě procenta hrubého domácího 
produktu. Jeho administrativa 
nabízí Česku UH-1Y prostřednic-
tvím vládního programu Foreign 
Military Sales. Spekuluje se také 
o lobbistických tlacích, které 
zakázku v posledních měsících 
provázejí.

Z tendru na vrtulníky 
vypadl nejlevnější Airbus

Protagonisté dne

Martin STROPNICKÝ

MINISTR OBRANY

Petr DVOŘÁK

NOVÝ ŠÉF BUDVARU

Frédéric OUDÉA

ŘEDITEL SOCIÉTÉ GÉNÉRALE

Zatímco cenově nejvýhodnější 
nabídka Airbusu z tendru na vrtulníky 
vypadla, nejdražší předložená ame-
rickým Bellem jde do finále.

str. 2

Bývalý mezinárodní ředitel značky 
Pilsner Urquell hodlá vsadit na bud-
varský ležák a zajistit mu „odpoví-
dající pozici“ na světových trzích.

str. 7

Akcie SG reagovaly na vítězství 
Emmanuela Macrona v prvním 
kole prezidentských voleb silným 
růstem.

str. 11

Zápisník  
Jana Šindeláře

Na konci týdne odejde ze sekce 
vyzbrojování ministerstva obrany 
další klíčový člověk, šéfka odboru 
vzdušných sil Jitka Nalevajková. 
Právě ona měla na starosti dvě 
miliardové zakázky na nové 
vrtulníky a rovněž 3D radary. 
Za oba vlekoucí se projekty 
zodpovídala spolu s náměstkem 
pro vyzbrojování Danielem 
Koštovalem. Ten od února zastává 
post politického náměstka.

Stropnického opustí 
klíčová spolupracovnice

KANDIDÁT 
NA PREZIDEN-
TA Jiří Drahoš 
včera zahájil 
sběr podpisů pro 
svou nominaci 
do voleb. Jeho tým 
rozesílá sympati-
zantům podpisové 
archy a potřeb-
né informace. 
Dosud se mu již 
ozvalo asi pět set 
podporovatelů, 
někteří nabízejí 
i zřízení míst, kde 
by se archy mohly 
podepisovat. Sběr 
podpisů včera 
zahájil i petiční 
tým současného 
prezidenta Miloše 
Zemana. 

SBÍRÁNÍ PODPISŮ
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n Ministři mají 
do konce května najít 
projekty, na něž by 
ze státní kasy mohlo 
jít dodatečných deset 
miliard korun, které 
nepůjdou na snížení 
státního dluhu.

Jana Havligerová

Kabinet schválil loňské 
hospodaření státu, třímě-
síční dohady vládní koalice 
o tom, jak naložit s přebyt-
kem rozpočtu, jsou u konce. 
Státní závěrečný účet, který 
stanoví, že dvaašedesát 
miliard korun z loňského 
rozpočtového přebytku se 
užije na umořování stát-
ního dluhu, předloží vláda 
do konce týdne sněmovně. 
V doprovodném usnesení 
pak navrhne, aby zhruba 
deset miliard padlo na inves-
tice – dluhopisy v této výši 

by mělo vydat ministerstvo 
financí.

 „Členové kabinetu mají 
předsedovi vlády Bohusla-
vu Sobotkovi a ministrovi 
financí Andreji Babišovi 
do 9. května poslat návrhy 
na konkrétní projekty. Šéf re-
zortu financí pak do konce 
května předloží 
vládě návrh 
na restruktura-
lizaci výdajů 
státního 
rozpočtu 
s cílem posí-
lit investice,“ 
uvedl mluvčí 
vlády Martin 
Ayrer. 

Podle minist-
ryně školství Kateři-
ny Valachové by se mělo 
jednat například o opravy 
škol nebo nemocnic, premiér 
již dříve hovořil také o čistír-
nách odpadních vod. 

Jak naložit s rozpočtovým 
přebytkem se členové vlády 

dohadovali od ledna, nejsil-
nější vládní strana ČSSD tla-
čila na to, aby se alespoň část 
přebytku užila jako rezerva 
na budoucí valorizace penzí. 
Lidovci akceptovali názor 
ministra financí. 

Přebytek ve výši dvaa-
šedesáti miliard korun je 

v podstatě pouhá 
účetní položka, 

reálná finanční 
částka neexistu-
je. Ministerstvo 
financí zkrátka 
emitovalo v mi-
nulosti méně 

státních dluho-
pisů. Pokud by 

tedy vláda chtěla 
tuto „virtuální“ 

sumu utratit, musel by 
rezort financí v tomto rozsa-
hu nové dluhopisy emitovat. 
Celkový státní dluh činí 
momentálně 1,789 bilionu 
korun. Na každého obyva-
tele Česka tak připadá dluh 
ve výši 169 tisíc korun.

Většina přebytku rozpočtu 
půjde na umoření dluhu 
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n Situace se zdravot-
ními posudky na inva-
lidní důchody a další 
dávky je neudržitelná, 
tvrdí Národní rada 
osob se zdravotním 
postižením.

Adéla Čabanová

Ať žádá zdravotně postiže-
ný nebo nemohoucí člověk 
o příspěvky na péči, invalidní 
důchod, příspěvek na kom-
penzační pomůcku nebo 
třeba o kartu ZTP, žádost musí 
posoudit posudkový lékař 
okresní správy sociálního 
zabezpečení. Jenže lékařů se 
specializací posudkové lékař-
ství je málo a vyřízení žádostí 
se mnohdy vleče řadu měsíců. 
„Současný stav je neudrži-
telný. Lékařská posudková 
služba tento úkol prakticky 
nezvládá,“ uvádí předseda Ná-

rodní rady osob se zdravotním 
postižením (NRZP) Václav 
Krása. 

Podle NRZP řízení o při-
znání příspěvku mnohdy trvá 
půl roku i déle a nezřídka 
se stává, že žadatel zemře 
dřív, než žádost projde celým 
procesem. Podle rady hrozí 
kvůli stárnutí posudkových 
lékařů a přibývání žádostí 
kolaps systému. Vedení rady 
proto minulý čtvrtek schválilo 
návrh, jak to změnit. Nabízí 
jej jako inspiraci ministerstvu 
i poslancům.

Část posudků by si podle 
NRZP vzaly na starost přímo 
úřady práce, které by si na to 
najaly ergoterapeuty. Ti by 
zkoumali žádosti místo po-
sudkových lékařů. Rozhodnutí 
o žádosti by trvalo nanejvýš 
dva měsíce. Sociálkám a po-
sudkovým lékařům by zbylo 
posuzování žadatelů o invalid-
ní důchod. „Oblast kompeten-
cí ergoterapeuta je výrazně 

větší v porovnání s kompeten-
cí posudkového lékaře,“ tvrdí 
rada ve svém materiálu. 

Také ministerstvo práce 
a sociálních věcí vnímá pro-
blémy s posudkovou lékař-
skou službou. „Stavu lékařské 
posudkové služby věnujeme 
značnou pozornost a v uve-
dené oblasti podnikáme řadu 
opatření. V současné době 
připravujeme vznik interní 
odborné pracovní skupiny,“ 
uvádí Iva Merhautová, ná-
městkyně ministryně sociál-
ních věcí. Pracovní skupina se 
bude zabývat i návrhem NRZP 
a vlastní výstupy má předložit 
do konce letošního roku.

Problémem návrhu NRZP 
je, že ani ergoterapeutů v tuto 
chvíli není dost. Změnit to ale 
bude podle NRZP snazší než 
nalákat dost lékařů do posud-
kové služby. Ergoterapie je 
bakalářský nebo magisterský 
obor na lékařských i zdravot-
nických fakultách.

Invalidní žadatelé o dávky 
čekají na posudky měsíce

NOVÁ HEJTMANKA. Nová koalice v Jihočeském kraji postaví 
do svého čela Ivanu Stráskou (ČSSD).

Fo
to

 č
tk

Jihočeskou hejtmankou se 
má stát sociální demokrat-
ka Ivana Stráská, která tak 
v čele kraje nahradí svého 
stranického kolegu Jiřího 
Zimolu. Shodla se na tom 
včera nová krajská koalice 
ČSSD, KDU-ČSL, Jihočeši 
2012 a Pro Jižní Čechy.  
Každý koaliční subjekt 
bude mít v krajské radě 
jednoho náměstka. Partneři 
podepíšou koaliční smlou-
vu ve středu.

Nová koalice nahradí 
alianci ČSSD, ANO a Jiho-
češi 2012, která se přede 
dvěma týdny rozpadla kvůli 
neshodám ohledně krajské-
ho zdravotnictví. Stráskou 
coby hejtmanku a vedení 
kraje patrně zvolí zastupi-
telé na svém mimořádném 
zasedání ve čtvrtek. Tam by 
také měl svou funkci složit 
dosavadní hejtman Zimola, 
který již dříve uvedl, že se 
o ni již ucházet nebude. /čtk/

Jihočeši mají novou 
krajskou koalici

V Česku bude první žena 
povýšena na generálku
Česko by mohlo mít poprvé 
ženu v hodnosti generála. 
Vláda na svém včerejším 
zasedání schválila jmeno-
vání čtyř generálů včetně 
plukovnice Lenky Šmerdové. 
Pokud s návrhem minister-
stva obrany bude souhlasit 
prezident Miloš Zeman, 
jmenováni budou 8. května.

Kontrola dluhopisů 
Sobotku neuspokojila
Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) není spokojen s infor-
macemi, které včera dostala 
vláda od ministra financí An-
dreje Babiše (ANO) o postupu 
Finanční správy v záležitosti 
jednokorunových dluhopisů. 
Podle jeho slov stále není 
jistota, že správa zkontroluje 
všechny a včas. /čtk/

Krátce

Celkový státní 
dluh činí momentálně

1,789
bilionu korun.

Nejvyšší kontrolní úřad zjis-
til, že ministerstvo financí 
mělo v účetnictví za rok 2015 
nesprávnosti za více než 
100 miliard korun. Ve výkaz-
nictví státu podle něj existují 
systémová rizika a pro vy-
kazování některých údajů 
nejsou stanovena jasná 
pravidla, což může ovlivnit 
podobu státního závěrečné-
ho účtu a účetní výkazy ČR. 

Podle ministerstva ale byly 
chyby „pozůstatkem dřívěj-
šího nevyhovujícího stavu“ 
a od roku 2016 už funguje 
vícestupňová kontrola. 

„Jsou tam nějaké problémy 
v účetnictví. Je to samozřej-
mě špatně. Ale žádné dopady 
do rozpočtu nebudou a ani 
dodatečné náklady,“ uvedl 
ministr financí Andrej Babiš 
(ANO). /čtk/

Ministerstvo financí 
má chyby v účetnictví
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n Expozice ve věži 
přenese návštěvníka 
například do Národní-
ho divadla v okamži-
ku, kdy hořelo.

Novomlýnská vodáren-
ská věž, která byla poprvé 
zpřístupněna veřejnosti, 
nabídne od zítřka stá-
lou expozici Praha 
hoří! ukazující 
historii hasič-
ství a požárů 
v metropoli. 
Zájemci 
se ve zre-
staurované 
vodárenské 
věži seznámí 
s nebezpečím 
požárů pro Prahu 
v minulých stoletích 
i nedávné minulosti. Výsta-
va ukazuje způsoby, jakými 
se obyvatelé Prahy bránili 
proti ničivému živlu i jak se 
vyvíjely technické možnosti 
hašení požárů. 

Obnova historické 
Novomlýnské vodárenské 
věže a její zpřístupnění 
veřejnosti vyšly na téměř 
38,8 milionu korun. Dotace 
z evropských fondů činila 
29,6 milionu korun, zbytek 
uhradilo hlavní město.

Novomlýnská vodáren-
ská věž pochází z druhé 
poloviny 17. století, kdy 

sloužila k zásobování 
vodou okolní části 

Nového Města. 
Na místě sou-

časné věže je 
doložena již 
v 15. století 
dřevěná vo-
dárenská věž. 

V letech 1658 
až 1660 vznikla 

současná věž 
se šesti patry. „Vý-

znamným exponátem 
je věž samotná. Výstava 
pak nabízí nové technické 
možnosti, není výklado-
vá, je spíše o dojmech,“ 
uvedl autor expozice Tomáš 
Dvořák.

Obnova Novomlýnské věže 
vyšla na téměř 39 milionů

26
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Expozice zobrazující 
ohrožení Prahy ohněm na-
bízí prostřednictvím nových 
médií, jakými jsou video-
mapping, animace, videoart 
nebo virtuální realita, záži-
tek z kombinace dobových 
vyobrazení ze sbírek Muzea 
hlavního města Prahy se 
současným výtvarným jazy-
kem. Návštěvníka mimo jiné 
přenese do nitra hořícího 
Národního divadla, sezná-
mí s úlohou vodárenských 

věží, požáry v průběhu 
staletí i příběhy pražského 
hasičstva.

Poslední patro věže nabízí 
dva okruhy − shrnutí ve for-
mě zpravodajských repor-
táží a vyhlídková kukátka. 
Každé z nich zobrazí nejen 
vývoj hasičské profese, ale 
také možnou budoucnost 
hlavního města. Mimo jiné 
je zde futuristický výjev 
z hašení požáru v Praze 
v roce 2117. /čtk/

Dopravní 
podnik vrátí 
peníze Praze

Pražskému dopravnímu 
podniku zbylo z loňského 
rozpočtu 231,3 milionu 
korun. Celková dotace 
od města činila 12,9 mi-
liardy korun. Vyplývá to 
z dokumentu, který mají 
dnes projednat pražští 
radní. Část peněz podnik 
vrátí městu, zbytek převe-
de do provozu autobusové 
dopravy v letošním roce. 
Skutečné náklady za rok 
2016 pak DPP vykázal 
ve výši 15,25 miliardy. /čtk/Dotace  

z evropských fondů 
na obnovu věže činila 

29,6
milionu korun, zbytek 
uhradilo hlavní město 

Praha.

NOVÉ VARHANY pro svatovítskou katedrálu postaví 
španělská firma Gerharda Grenzinga. Smlouvu se zástupci 
firmy včera v katedrále podepsal kardinál Dominik Duka. 
Firma zhotovila už 138 nových varhan, mimo jiné i nástroj 
do bruselské či madridské katedrály. Nástroj pro Prahu bude 
inspirován francouzskými vlivy a umožní kromě klasické 
hudby hrát také současné varhanní skladby. Varhany si vyžá-
dají investici 80 milionů korun a měly by se poprvé rozeznít 
v říjnu 2019.

VARHANY PRO KATEDRÁLU
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n Díky růstu nájmů  
již investorům dává  
smysl stavět nebo 
kupovat celé nájem-
ní domy. Chystají se 
na to i největší develo-
perské společnosti.

Daniel Novák

Stavitelé nových bytů se pře-
stávají bát činžovních domů. 
Zatímco tržní nájmy rostou, 
připravují nájemní projekty. 
Většinou ale nepočítají s tím, 
že by si domy dlouhodobě 
ponechali. Po dokončení 
a obsazení zpravidla chystají 
jejich prodej dalším inves-
torům. To je model běžný 
například v Německu nebo 
v Rakousku. 

„Nájemné roste, a tím stou-
pá i zájem investorů vlastnit 
portfolio pronajatých bytů,“ 
uvedl v rozhovoru pro maga-
zín E15 Premium spolumaji-

tel developerského holdingu 
Finep Michal Kocián. 

Když půjde všechno dobře, 
může skupina představit 
první nájemní projekt třeba 
za rok. Finep se do segmentu, 
který souvisí s nájemním by-
dlením, dostal už dříve. 
Společnost totiž 
začala jako první 
developer stavět 
družstevní 
byty. 

Develo-
per Central 
Group zvažuje 
výstavbu ná-
jemního bydlení 
na pozemku po-
blíž pražské O

2
 areny 

ve Vysočanech. Ještě větší 
ubytovací areál chystá v Krči 
u budoucí stanice metra D 
Nemocnice Krč. 

„Něco jiného je pronajímat 
pár bytů v rámci běžného 
rezidenčního projektu a něco 
jiného mít na to speciálně 
připravený komplex s recepcí, 

fitness a dalšími službami. 
V takovém případě bychom se 
dostali na roční výnos kolem 
pěti procent, což už by mohlo 
být zajímavé pro nějakého 
institucionálního investora,“ 
uvedl majitel Central Group 

Dušan Kunovský. 
Do nájemních 
bytů se pustil 

rovněž Vítěz-
slav Vala, 
spolumajitel 
skupiny 
Siko, velkého 
hráče na trhu 

s koupelnovým 
vybavením. 

U stanice metra 
Luka buduje s part-

nery projekt Luka Living. 
Patnáctipodlažní dům za více 
než půl miliardy korun je 
už ze sedmdesáti procent 
pronajatý. 

Od začátku roku činže 
za byty podle Českého stati-
stického úřadu rostou každý 
měsíc meziročně o více než 

dvě procenta. „Za růst cen 
nájmů mohou i zvyšující se 
ceny nových bytů. Podobná 
je i situace se staršími byty, 
jejichž ceny za loňský rok vý-
razně stouply. Majitelé těchto 
bytů se tak snaží vydělat 
na rostoucím trendu a po-
stupně zvyšují i nájmy,“ sdělil 
generální ředitel realitní sítě 
Re/Max Milan Žák.  

Nejvíce zdražují pronájmy 
malých bytů. V Praze se loni 
ceny u garsonky o třiceti me-
trech čtverečních meziročně 
zvedly podle Re/Maxu prů-
měrně téměř o osm procent. 
V metropoli se rovněž za pro-
nájmy bytů platí nejvíce z celé 
republiky. 

Developeři chystají 
poprvé nájemní bydlení 

Bytový komplex  
s recepcí, fitness  

a dalšími službami  
může vynášet kolem

5 %
ročně.

PIONÝR. Nový činžovní dům Luka Living v Praze 13 je jedním z průkopníků výstavby nájemního bydlení v metropoli.
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Výdaje na reklamu 
stouply na 16,6 miliardy
Zadavatelé reklamy 
v prvním čtvrtletí utratili 
v ceníkových cenách me-
ziročně o jedenáct procent 
více, a to 16,6 miliardy 
korun. Téměř dvě třetiny 
vydali za reklamu v televi-
zích, jež také zaznamenaly 
největší nárůst. Vyplývá to 
z údajů Nielsen Admo-
sphere. Číslo nezahrnuje 
reklamu na internetu.

Likérka Rudolf Jelínek 
vydělala 29 milionů
Vizovická likérka Rudolf 
Jelínek loni hospodařila 
se ziskem přes 29 milionů 
korun, meziročně o devět 
procent vyšším. Tržby 
klesly o sedm procent 
na 389 milionů korun. 

Zisk Metrostavu se 
přiblížil půlmiliardě
Stavební firma Metro-
stav loni dosáhla čistého 
zisku 496 milionů korun, 
meziročně o 9,7 procenta  

vyššího. Tržby jí klesly 
o 8,6 procenta na 17,6 
miliardy korun. Třetinu 
tržeb vytvořil podnik 
v zahraničí.

Minerva hlásí nejlepší 
výsledek za dvacet let
Výrobce šicích strojů 
Minerva Boskovice loni 
vydělal po zdanění 83 mi- 
lionů korun, meziročně 
o deset milionů více. Je 
to nejlepší hospodářský 
výsledek za dvacet let. 

Továrna na pelety 
zaměstná 180 lidí
Firma Strebl Green Car-
bon chce v průmyslové 
zóně Triangle u Žatce 
postavit továrnu na karbo-
nové pelety. Investice pře-
sáhne dvě miliardy korun, 
do roku 2025 vznikne  
180 pracovních míst. /čtk/

Krátce

  

Více o tématu se dočtete 
v novém magazínu E15 Premium, 
který vychází 24. dubna.

http://www.e15.cz/magaziny


přitom má hrát zásadní roli 
proslulý budvarský ležák. 
Ten jako jeden z mála v tu-
zemsku odpovídá starodáv-
nému německo-říšskému 
zákonu Reinheitsgebotu, ne-
boť se stále vaří jen z vody, 
sladu a chmelových šištic.

Na zachování tradičního 
přístupu k vaření piva byla 
postavena i marketingová 
politika bývalého vedení 
Jiřího Bočka, který s kon-
cem minulého roku skončil 
kvůli vážné nemoci. Dvořák 
chce na jeho dlouhou éru na-
vázat, když Budvar označil 
za velmi dobře fungující 
podnik. 

„Jiří Boček za sebou ne-
chává veliké boty, a pro mě 
bude hrozně těžké do těch 
bot dorůst,“ vyjádřil se 
Dvořák. Převratné změny 
nenaznačuje ani ministr 
zemědělství Marian Jurečka, 
do jehož rezortu Budvar 
spadá. „Myslím, že může ve-
lice vhodně a dobře doplnit 
kvalitní manažerský tým, 
který v Budvaru je,“ řekl Ju-
rečka na Dvořákovu adresu. 

Podle serveru Lidovky.cz 
přetlačil Dvořák v posled-
ním kole výběrového řízení 
sládka a výrobního ředitele 
pivovaru Adama Brože, kte-
rý stejně jako Boček začínal 
v Budvaru od píky.  

www.E15.cz | 7 |

n Petr Dvořák hodlá 
budovat slávu jediné-
ho státního pivovaru 
na budvarském ležáku.

Jan Šindelář
 

Národní podnik Budějo-
vický Budvar má po čtvrt-
století vlády Jiřího Bočka 
nového ředitele. Výběrová 
komise do této funkce 
vybrala reklamního ex-
perta Petra Dvořáka, který 
naposledy působil jako 
mezinárodní ředitel značky 

Pilsner Urquell. Předtím 
se staral například o znač-
ku Staropramen. I proto 
o sobě mluví jako o člověku, 
který do Budvaru přichází 
„z piva“. 

„Nabízím zkušenosti 
s řízením pivních značek 
na mezinárodních trzích, 
především v prémiovém 
segmentu,“ řekl Dvořák, 
který se šéfování podniku 
ujme příští týden. Podle něj 
je české pivo světovým feno-
ménem, ale na zahraničních 
trzích nemá odpovídající 
pozici. V jejím vylepšování 

Nový šéf Budvaru 
přichází z Prazdroje 

• založen 1895, dnes čtvrtý největší pivovar v Česku

• loni dosáhl rekordního výstavu 1,61 milionu hektolitrů 

• vyváží do 76 zemí, na celkovém exportu piva z Česka se předloni 
podílel téměř 22 procenty 

• zhruba 85 procent produkce připadá na značky Budweiser 
Budvar, zbytek patří Pardálu 

• předloňský obrat činil 2,47 miliardy korun, což bylo meziročně 
o 5,6 procenta více; zisk před zdaněním meziročně stoupl 
o čtrnáct procent na 349 milionů korun 

• značka Budweiser je předmětem stoletých právních sporů 
s americkou firmou Anheuser Busch 

• v letech 2000 až 2016 definitivně skončilo 197 sporů a správních 
řízení, z nichž Budvar vyhrál 136 případů, deset sporů skončilo 
smírem či remízou

Základní údaje  
o Budějovickém Budvaru

Výstav tuzemských pivova-
rů se loni zvýšil o 1,9 pro- 
centa na rekordních 20,5 mi- 
lionu hektolitrů piva a neal-
ka. Domácí spotřeba zůstala 
143 litrů na hlavu. Uvedli 
to zástupci Českého svazu 
pivovarů a sladoven.

Ačkoliv spotřeba zůstala 
stejná, o 200 tisíc hektolitrů 
se zvýšilo celkové množství 
vypitého piva na 16,4 mi- 
lionu hektolitrů. Svaz to vy-
světluje rostoucím počtem 
obyvatel Česka. Podle České-
ho statistického úřadu loni 
přibylo 25 tisíc lidí.

Nárůst o 17,7 procenta 
na 555 tisíc hektolitrů 
zaznamenala výroba 
nealkoholického piva. 
Výstav nápojů na bázi piva, 
takzvaných pivních mixů, 

naopak klesl o 17,3 procenta. 
Pokračovalo prohlubování 
rozdílu mezi množstvím 
piva vypitého v hospodách 
a restauracích proti prode-
jům v obchodech. Poměr 
spotřeby ve prospěch 
baleného piva v obchodech 
vzrostl na  
61 ku 39. Poprvé za desetile-
tí vzrostla v tuzemsku spo-
třeba výčepního piva, a to 
o sedm desetin procenta.

Vývoz piva vzrostl  
o 4,5 procenta, tempo růstu 
do zemí Evropské unie ale 
zpomalilo na 2,5 procenta. 
Nejvíce piva se vyvezlo 
na Slovensko, do Německa 
a Polska. Ze zemí mimo 
unii se nejvíce piva vyvezlo 
do Ruska, Koreje a Spoje-
ných států. /čtk/  Více E15.cz

České pivovary loni 
uvařily rekordní 
množství piva
Výroba piva v Česku

Pramen Český svaz pivovarů a sladoven

2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016
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výstav (v milionech hektolitrů) vývoz (v milionech hektolitrů) spotřeba (v litrech na osobu)

154 143 143 146 144 144 143 143
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18,1 18,6 19,2 19,2 19,6 20,1 20,5

n Břeclavská firma 
ztrojnásobila zisko-
vost, chce posílit také 
ve Spojených státech.

Společnosti Gumotex v po-
sledních dvou letech rostou 
tržby – loni to bylo o devět 
procent na více než 2,7 mi- 
liardy korun. Zároveň se pro-
ti roku 2014 téměř ztrojnáso-
bila ziskovost. Zisk přesáhl 
150 milionů korun. 

Podnik za příznivé 
výsledky vděčí především 
vyšší orientaci na výrobu 
pro automobilový průmysl 

v posledních letech. Chce ale 
také výrazněji prorazit se 
svými výrobky pro volný čas 
ve Spojených státech, kde 
založila dceřinou společnost. 
Ta má pomoci prodeji vý-
robků pro volný čas, což jsou 
převážně nafukovací čluny 
a rafty. Gumotex už do USA 
vyváží nafukovací jádra 
do postelových matrací. 

Podnik také loni koupil 
16,3 procenta akcií ZPV Rož-
nov, kterých drží 67,3 pro- 
centa. Výlučně ovládá ještě 
dceřiné společnosti Ronson 
Plastics v Myjavě na Slo-
vensku a Gumotex Automo-

Gumotexu vyšla sázka na autoprůmysl 
tive v Mostě. Loni naopak 
definitivně zanikla dceřiná 
společnost Gumotex Lož-
nice, která už ke konci roku 
2015 nevyvíjela činnost. 

Gumárenský podnik zúžil 
portfolio výrobků na interié- 
rové zařízení aut, což jsou 
dvě třetiny celkové produk-
ce. Vedle člunů a postelových 
jader vyrábí stany a další 
výrobky pro integrované 
záchranné systémy. „Výrazně 
se orientujeme na export, 
do zemí EU a do USA míří 
sedmdesát procent výroby,“ 
uvedl předseda představen-
stva Vladislav Veselý. /čtk/

AUTOPRŮMYSL. Odštěpný závod Gumotexu v Jaroměři Tanex 
Plasty vyrábí velké pěnové díly pro automobilová sedadla.
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http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/pivovary-vyrobily-nejvice-piva-v-historii-v-cesku-se-pije-stale-vic-1331610
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n Poslanci aktuálně 
projednávají novelu zá-
kona o České národní 
bance. Ačkoli se jedná 
převážně o technickou 
normu, chce ČNB spo-
lečně s ministerstvem 
financí využít příleži-
tosti a získat zákonem 
ne zcela bezvýznam-
né pravomoci. Podle 
odborníků může vést 
přijetí novely k omeze-
ní dostupnosti úvěrů 
na bydlení a možnosti 
refinancovat úvěry. 
„Řada lidí by se přitom 
mohla stát rukojmím 
své současné banky,“  
říká Petr Zámečník, 
šéfredaktor serveru 
Hypoindex.cz.

Rizika přísnějších hypoték
Pavel Joska

Co přesně odborníkům 
na projednávané novele 
zákona o ČNB vadí?
ČNB již dnes doporučuje 
bankám neposkytovat hypo-
téky nad 90 procent zástavní 
hodnoty nemovitosti a v roz-
mezí 80 až 90 procent této 
hodnoty mají poskytnout jen 
15 procent nových úvěrů. 

Jde však jen o doporuče-
ní, a proto v novele zákona 
chce centrální banka získat 
účinné páky, jak podobná 
omezení hypotečního trhu 
stanovit závazně. 

Kromě tradičního LTV, 
tedy poměru úvěru k hod-
notě zastavené nemovitosti, 
pak ČNB chce zavést další 
dva parametry, kterými by 
úvěry na bydlení regulovala: 
poměr výše úvěru a čistého 
ročního příjmu (LTI) a po-
měr měsíční splátky úvěru 
k čistému měsíčnímu příjmu 
(DSTI).

Je v zákoně uvedeno, jaké by 
tyto parametry měly být?
Tyto parametry zde uvedeny 
nejsou a centrální banka by 
je mohla stanovovat v rám-
ci řízení finanční stability 
libovolně podle svého uvážení. 
Určitým vodítkem může být 
indikace těchto parametrů 
ze strany centrální banky 
ve Zprávě o finanční stabilitě 
2015/2016.

Jak by při těchto indikova-
ných parametrech byly kon-
krétně hypotéky omezeny?
Pokud by byl poměr splátek 
k příjmům nastaven na  
40 procent, spotřebitel 
s čistým příjmem 25 tisíc 
korun měsíčně by mohl čerpat 
úvěry s měsíčními splátkami 
ve výši deset tisíc korun. Při 
úrokové sazbě 1,87 procenta to 
znamená, že si při hypotéce se 
splatností 30 let může půjčit 
2,75 milionu korun – tedy po-
kud nemá jiné půjčky, kreditní 
kartu, nesplácí auto… 

Ani tuto částku si ale nepůj-
čí, protože mu v tom zabrání 
třetí ukazatel. Při nastavení 
LTI na úrovni 5 by si spotře-
bitel s příjmem 25 tisíc korun 
mohl finálně půjčit pouze  
1,5 milionu korun, a za to 
v řadě lokalit Česka nemovi-
tost nekoupí.

Dotkla by se nová pravidla 
i občanů, kteří již hypotéku 
mají?
Bohužel ano, řada lidí by se 
stala rukojmím své současné 
banky. Jakmile by se klient 
v době refixace úrokové sazby 
vymykal byť jen jedinému 
parametru, žádná jiná banka 
by mu pod hrozbou poku-
ty nemohla refinancování 
hypotéky nabídnout. Klient 
by tak musel zůstat u dané 
banky bez ohledu na to, zda 
mu nabídne na další období 
fixace podmínky dobré, nebo 
výrazně horší, než by při 
současných podmínkách mohl 
získat u jiné banky.



Nová televize 
každé dva roky

Vyberte si televizi
My ji zdarma přivezeme a zapojíme

Platíte jen měsíční poplatek
Každé dva roky dostanete novou TV dle svého výběru

Můžete kdykoliv po 6 měsících skončit

od  990 Kč měsíčně

více na www.alza.cz/nova-televize



Karolína Flaszová

Favoritem pro druhé kolo 
francouzských prezident-
ských voleb je vítěz úvodní-
ho klání, centrista Emma-
nuel Macron. Předpokládá 
se, že jeho nacionalistická 
rivalka Marine Le Penová 
má jen omezenou schopnost 
mobilizovat v rozhodujícím 
duelu 7. května nové voliče. 
Odborníci však už delší 
dobu varují, že ze silného 
kandidáta se může stát slabý 
prezident, který bude nucen 
složitě spolupracovat s par-
lamentem.

Podle nejaktuálnějších 
průzkumů má Macron šanci 
získat ve druhém kole až 
64 procent hlasů. Dvojice 
postupujících se už pokusila 
oslovit co nejširší skupinu 
voličů. „Chci se stát prezi-
dentem všech Francouzů − 
prezidentem vlastenců tváří 
tvář hrozbě nacionalistů,“ 
prohlásil Macron. Na všech-
ny vlastence apelovala i Le 
Penová. „Ať pocházejí od-
kudkoli, bez ohledu na jejich 
původ a na to, jak hlasovali 
v prvním kole, zvu je, aby se 
připojili k nám, zanechali 
starých sporů a soustředili 
se na to, co je pro tuto zemi 
klíčové,“ vzkázala.

Macron v neděli obdržel 
necelých 24 procent hlasů, 
Le Penová 21,5. Zisk býva-
lého ministra hospodář-
ství odpovídá posledním 
předvolebním průzkumům, 
šéfka Národní fronty za nimi 
nepatrně zaostala. Nepotvr-
dily se tak obavy, že veškerá 

šetření bývají v poslední 
době nepřesná a nedokážou 
vystihnout sílu nespoko-
jených voličů. Výsledky se 
přitom geograficky lišily, 
západ země hlasoval pro 
Macrona, východ převážně 
pro Le Penovou.

Na třetím místě skončil 
s téměř dvaceti procenty 
kandidát republikánů Fra-
nçois Fillon, za ním jen těsně 
zaostal uchazeč radikální 
levice Jean-Luc Mélenchon. 
Socialistický adept na pre-
zidentskou funkci Benoît 
Hamon dokázal přilákat 
jen přes šest procent voličů. 
Neúspěšní kandidáti dvou 
velkých stran už vyjádřili 
podporu Macronovi. K jeho 
volbě vyzval například 
i vlivný republikán, expremi-
ér Alain Juppé. Mélenchon 
odmítl dát svým sympati-
zantům doporučení, mají se 
podle něj rozhodnout podle 
vlastního úsudku.

Politická revoluce, kdy 
byli z rozhodujícího boje 
o Elysejský palác vyšacho-
váni zástupci dvou tradič-
ních stran, však nemusí být 
úplná. Velice bude záležet 
na výsledku červnových 
parlamentních voleb. Pokud 
se málo zkušený Macron 
skutečně stane prezidentem, 
může mít se svým novým 
hnutím En Marché! problém 
získat v zákonodárném 
shromáždění většinu. Je sice 
pravděpodobné, že se pří-
znivci propagátora ekono-
mických reforem pokusí co 
nejvíce posílit jeho mandát, 
silné strany však v kampa-
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Rozdělená Francie  
čeká na sjednotitele 
n Centrista Macron 
již získal podporu 
od neúspěšných kandidátů 
dvou nejsilnějších 
francouzských stran. 
Souběžně se svou 
soupeřkou Le Penovou 
požádal o podporu 
„všechny vlastence“.

ni zcela jistě učiní vše pro 
zachování svého vlivu.

Se zaváděním reforem 
přitom měli problémy i po-
měrně silní prezidenti. Není 

tak vyloučené, že se nepříliš 
konkrétní sliby bývalého 
bankéře nepromění v realitu 
a rozdělená Francie se tak 
dočká dalších pěti let vysoké 

nezaměstnanosti, slabé kon-
kurenceschopnosti, nepře-
svědčivého růstu a celkové 
frustrace.

 NÁZORY str. 14

Výsledky hlasování prvního 
kola prezidentských voleb 

podle regionů

23,9 %
Emmanuel
Macron

21,4 %
Marine
Le Penová

20,0 %
François
Fillon

19,5 %
Jean-Luc
Mélenchon

6,4 %
Benoit
Hamon

Pramen čtk



www.E15.cz | 11 |

n Výsledky prvního 
kola francouzských 
prezidentských voleb 
spustily nákupní 
horečku akcií evrop-
ských bank.

Jaroslav Bukovský

Investoři i stoupenci spo-
lečné evropské měny přijali 
vítěze prvního kola prezi-
dentského klání ve Francii 
s nadšením. Přesvědčení 
finančních trhů o tom, že 
Emmanuel Macron se stane 
osmým zvoleným prezi-
dentem francouzské Páté 
republiky, pomohlo euru 
do nejlepší kondice od lis-
topadové volby Donalda 
Trumpa americkým prezi-
dentem. Šampaňské teklo 
i na pařížské burze, po více 
než čtyřprocentním skoku 
vystoupaly francouzské 
akcie nejvýše od předkrizo-
vého roku 2008.

Macronova volba odstar-
tovala hon na akcie fran-
couzských bank. Největší 
finanční ústav v zemi BNP 
Paribas přibral během 

pondělka po osmiprocent-
ním růstu na hodnotě přes 
šest miliard eur, růst akcií 
Société Générale dokonce 
atakoval deset procent. Vý-
razně si polepšily i francouz-
ské automobilky, zatímco 
akcie Renaultu přidaly čtyři 
procenta, Peugeot narostl 
o necelých sedm.  

Výsledky francouzských 
voleb strhly většinu akciové 
Evropy. Akcie šesti stovek 
největších kontinentálních 
firem podražily během 
pondělka v průměru takřka 
o dvě procenta, více než 
tříprocentní nákupní 
horečku spustil výsledek 
voleb na německé, italské, 
či španělské burze. Také 
zde vydělávaly investorům 
hlavně banky, akcie německé 
Commerzbank jsou  
o 9,5 procenta výše, evrop-
skou rekordmankou je ital-
ská banka UniCredit, jejíž 
akcie povyrostly o více než 
10 procent. Solidní zájem 
ale panoval i o akcie brit-
ských bank, burzovní zisky 
na Barclays se za pondělí 
přiblížil pěti procentům.

„Pro finanční trhy je 
Macron nejpřijatelnějším 

kandidátem na prezidenta. 
Nejenom jeho proevropská 
politika, ale i plánovaná 
restrukturalizace ekonomi-
ky by měly udržet integrační 
snahy v Evropě a posílit 
růstové vyhlídky Francie, 
která se potýká s řadou 
strukturálních problémů, 
a to především na trhu 
práce,“ říká expert agentury 
Moody’s Tomáš Holinka.

O příští hlavě francouz-
ského státu se rozhodne 
zhruba za dva týdny, kdy se 
Emmanuel Macron postaví 
ultrapravicové kandidátce 
Marine Le Penové. Ekono-
mové upozorňují, že výsle-
dek je nejistý. Ve třech ze 
sedmi prezidentských voleb 
od roku 1965 totiž ve dru-
hém kole vyhrál poražený 
z kola prvního. „Investoři 
by Macronovo vítězství 
neměli brát za jasné. Macron 
jakožto někdejší investiční 
bankéř banky Rothschild, 
který vydělal balík třeba 
na transakci korporací Nest-
lé a Pfizer se třeba voličům 
ultralevicového Melenchona 
nemusí vůbec zamlouvat,“ 
zdůrazňuje hlavní ekonom 
Cyrrusu Lukuáš Kovanda. 

Macron dal evropským 
burzám vydělat

n Francouzské vol-
by měly být jasnou 
výhrou tamních 
Republikánů. Tradiční 
politické strany však 
už upadají i ve Francii, 
říká politolog Jacques 
Rupnik. 

Karel Pučelík

 Jak Francouzi hodnotí 
první kolo prezidentských 
voleb?
Jsou tady dva momenty. 
Jeden je překvapení. Tedy že 
kandidáti dvou hlavních stran 
nepostoupili do druhého kola. 
Druhý motiv je úleva, že Mari-
ne Le Penová z Národní fronty 
není vítězkou prvního kola. 

 Do druhého kola nepo-
stoupili kandidáti tradič-

ních stran. Co to znamená 
pro francouzskou politiku?
Nejde jen o druhé kolo 
prezidentských voleb. Tyto 
volby mají vlastně čtyři 
kola. Vzápětí se konají volby 
do sněmovny, které jsou 
velmi důležité. Bez podpory 
Poslanecké sněmovny nemů-
že prezident vládnout.

 Je vůbec možné vlád-
nout bez vlastní strany 
v parlamentu?
Prezident musí nabídnout 
program, který takovou pod-
poru získá. Pravděpodobný 
vítěz druhého kola Emma-
nuel Macron spoléhá na to, 
že voliči budou logičtí, a že 
v parlamentních volbách 
podpoří kandidáty jeho hnu-
tí En Marché!

Dvě velké strany, které 
byly poraženy, se rychle 
vzpamatují a půjdou do par-
lamentních voleb jako zkuše-
né volební mašiny. Macron 
není zkušeným politikem, 
teprve před rokem své hnutí 
založil. V případě úspěchu 
tradičních stran to bude pro 
prezidenta náročná situace. 
Nemohl by spoléhat na své 
poslance, ale musel by pře-
táhnout poslance pravého 
a levého středu.

 Je i ve Francii patrný jev 
poklesu obliby tradičních 
stran? Nebo je důvodem pro-
hry klasických stran zkla-
mání z Françoise Fillona?
François Fillon prohrál 
předem vyhrané volby. 
Říkalo se, že jakýkoli vítěz 
republikánských primá-
rek volby vyhraje. Skandál 
kolem financování Fillonovy 
manželky ale ochromil jeho 
kampaň. V tomto případě lze 
úpadek pravicových stran 
relativizovat.

Samozřejmě je to ale širší 
jev. Bylo to vidět i v Rakous-
ku, kde proti sobě v druhém 
kole prezidentských voleb 
stáli kandidáti zelených 
a krajní pravice. Stranický 
systém už nefunguje jako 
dřív, ideologická dělítka jsou 
ochromena. Tradiční volič 
už neexistuje. V minulosti 
byli voliči loajální ke svým 

stranám jako k fotbalovým 
klubům. Dnes jsou více ne-
předvídatelní. 

 Euro včera posílilo, 
finanční trhy očekávají 
vítězství Macrona. Je jeho 
vítězství opravdu tak jisté?
V politice není jisté nic. 
Do poslední chvíle nám 
říkali, že brexit nenastane, 
protože politický esta-
blishment a londýnská City 
jsou proti. Bylo řečeno, že 
Trump nevyhraje, protože 
se znemožnil v prezident-
ských debatách a protože má 
Clintonová náskok v průzku-
mech veřejného mínění. 

Finanční trhy neovládají 
politický trh, pouze vytvářejí 
kontext. Svým způsobem je 
populismus reakcí na poli-
tické mantinely, které určují 
finanční trhy.
 Více E15.cz

Rupnik: Fillon prohrál předem vyhrané volby
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Vývoj páru EUR/USD od zvolení Donalda Trumpa 

Letošní vývoj akcií banky Société Générale (eur/akcii)
52

50

48

46

44

42
2. 1. 2017 24. 4. 2017

46,91

50,85 Menší obavy z úprku kapitálu 
z Francie, ale i sázky na dřívější 
růst úrokových sazeb pomohly 
akciím francouzských velkých 
bank k zisku. Akcie finančního 
sektoru v Evropě přidaly 
v průměru sedm procent.

1,15

1,10
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1,00
8. 11. 2016 24. 4. 2017

1,1026 1,0846

Vývoj evropských akcií (index Euro Stoxx 600)
400
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379,95 386,22

Pramen grafů reuters

Letošní vývoj akcií automobilky Peugeot (eur/akcii)
20

19

18

17

16

15
2. 1. 2017 24. 4. 2017

15,65

19,18

Příznivá očekávání průmyslníků 
od Macronových ekonomických 
plánů v kombinaci s až pětinovým 
podílem státu v automobilkách 
Peugeot a Renault se na burze 
odrazily ve vysokém zájmu 
o akcie obou automobilek.

http://zpravy.e15.cz/volby/fillon-prohral-predem-vyhrane-volby-rika-politolog-rupnik-1331618
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Philips

Nizozemskému výrobci 
elektroniky se zvýšil čtvrtletní 
zisk o 18 procent na 442 milionů 
eur a překonal očekávání. Firmě 
se daří snižovat náklady. Tržby 
ale rostly jen zvolna, zvýšily se 
o dvě procenta na 5,7 miliardy 
dolarů. Firma má tři divize. 
Nejlépe se dařilo divizi spo- 
třební zdravotnické techniky 
vyrábějící například zubní 
kartáčky, která rostla o pět 
procent. Diagnostická divize, 
jež vyrábí skenery a snímací 
techniku používanou při 
operacích, vzrostla o dvě 
procenta. O procento rostla 
divize vyrábějící software 
používaný pro monitorování 
pacientů a sběr a analýzu dat.

Hasbro

Výrobce hraček a deskových her 
hospodařil s větším čtvrtletním 
ziskem, než se čekalo. Ten 
vzrostl na 68,6 milionu dolarů. 
Pomohla větší poptávka 
po digitálních hrách, která se 
zdvojnásobila. Na jednu akcii 
činil zisk 54 centů proti loňským 
38 centům ze zisku 48,8 milionu 
dolarů. Firmě vzrostly i tržby, 
v prvním čtvrtletí se zvýšily 
o 2,2 procenta na 849,7 milionu 
dolarů, zatímco analytici čekali 
jen 822,1 milionu. Dobře se 
prodávaly hračky Nerf a Trans- 
formátoři. Firma těží i ze zisku 
lukrativní zakázky na výrobu 
panenek podle disneyovských 
filmů Popelka a Ledové 
království. Na odbyt šly i deskové 
hry Monopoly a plastelína Play 
Doh. /čtk/

Výsledky

n Dosažený výsledek 
znamená pokoření 
doposud nejnižšího 
deficitu v dějinách 
Slovenska z roku 2007, 
tvrdí ministr financí 
Peter Kažimír.

Státní dluh Slovenska po zo-
hlednění výkonu ekonomiky 
loni třetím rokem po sobě 
klesl. Jeho podíl na HDP 
země se snížil z 52,48 procen- 
ta v roce 2015 na 51,94 

procenta. Vyplývá to z údajů 
Eurostatu a slovenského 
statistického úřadu. Schodek 
veřejných financí loni klesl 
na 1,68 procenta z předloň-
ských 2,74 procenta HDP. 
Dosáhl historicky nejnižší 
úrovně a byl nižší, než plá-
novala vláda, která počítala 
s deficitem těsně pod hranicí 
dvou procent výkonu ekono-
miky.

„Přepisujeme historii. 
Dosažený výsledek znamená 
pokoření doposud nejnižšího 
deficitu v dějinách Slovenska 

z roku 2007,“ uvedl v reakci 
slovenský ministr financí 
Peter Kažimír.

V absolutním vyjádření 
však zadlužení země stouplo. 
Slovenský dluh je tak nadále 
hluboko pod průměrem zemí 
eurozóny. Koaliční vláda pre-
miéra Roberta Fica se zatím 
nemůže vymanit z takzvané 
dluhové brzdy, která má pod 
hrozbou sankcí bránit vyš-
šímu zadlužení země. Podle 
slovenského ministerstva 
financí země loni dosáhla 
nejnižšího schodku veřej-

Slovenský dluh klesl 
už třetí rok za sebou 

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,701

Čína 1 3,589

Dánsko 1 3,602

EMU 1 26,795

Chorvatsko 1 3,591

Japonsko 100 22,390

Kanada 1 18,391

Maďarsko 100 8,602

Norsko 1 2,898

Polsko 1 6,316

Rusko 100 44,148

Švédsko 1 2,795

Švýcarsko 1 24,795

Turecko 1 6,878

USA 1 24,706

Velká Británie 1 31,586

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 24. 4. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 89.15    1.25  

ČEZ 435.40    0.18 

Erste Bank 867.50    5.18  

Fortuna 111.50    0.27  

Kofola 402.00    0.50  

KB 945.20    0.96  

Moneta 78.70    -0.38  

O2 CR 294.10    -0.74  

Pegas 833.00    -0.02

Philip Mor. ČR 13201.00    0.01 

TMR 670,00  1,52

Unipetrol 252.30    -0.47  

VIG 629.00    3.28  

Celkový objem (v tisících korun) 710 120

Akcie na pražské burze 24. 4. 2017 

ných financí ve své historii.
Dluhovou brzdu Slovensko 

aktivovalo v roce 2013 poté, 
co rok předtím dluh státu 
překročil hranici 50 procent 
HDP. Stávající překročení 
zadlužení státu ale nebu-
de představovat pro Ficův 
kabinet výraznější sankce, 
ministerstvo financí bude 
muset předložit zdůvodně-
ní hodnoty dluhu s návrhy 
na jeho snížení.

Slovenská koalice v mi-
nulosti usilovala o změnu 
ústavního zákona o rozpoč-
tové odpovědnosti tak, aby 
dluhová brzda zohledňovala 
hotovostní rezervu státu 
a také strategické veřej-
né investice. Ke zvolnění 
podmínek dluhové brzdy ale 
koalice podle dostupných 
informací zatím nezískala 
podporu opozice, protože 
bez jejích hlasů ve sněmov-
ně nedokáže vláda změnu 
ústavního zákona prosadit.

Podle analytiků bankovní-
ho domu Slovenská sporiteľ-
ňa ze čtyř zemí visegrádské 
čtyřky loni nejlépe hos-
podařila Česká republika, 
která vykázala rozpočtový 
přebytek. Naopak Maďarsko 
a Polsko zaznamenaly vyšší 
schodek veřejných financí 
než Slovensko. /čtk/

VYROVNANĚ V ROCE 2019. Dosažení vyrovnaného rozpočtu plánuje kabinet premiéra Roberta Fica 
na rok 2019. Na snímku je Fico (vlevo) s místopředsedou vlády pro investice Peterem Pellegrinim.
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Světová banka (SB) a Asijská 
banka pro investice do infra-
struktury (AIIB) vedená 
Čínou si přejí spolupracovat. 
SB o tom včera informovala 
na svém webu. Obě strany 
se dohodly na výměně zna-
lostí, personálu a na společ-
ném financování projektů 
a podepsaly memorandum 
o porozumění. Jeho podpis 
na jarním zasedání zá-
stupců SB a MMF ve Wa-
shingtonu přichází po roce, 
během kterého si meziná-
rodní věřitelské instituce 
již vyzkoušely spolupráci 
na rozvojových projektech 

v Pákistánu, Ázerbájdžánu 
nebo v Indonésii. 

„Spolupráce mezi rozvo-
jovými institucemi s cílem 
co nejlepšího využití nedo-
statkových zdrojů a napl-
nění rostoucího očekávání 
lidí, kterým sloužíme, je 
zásadní,“ uvedl prezident 
SB Jim Yong Kim. 

Na AIIB se sídlem 
v Pekingu se pohlíželo jako 
na rivala Světové banky, 
která sídlí ve Washingtonu, 
a Asijské rozvojové banky. 
USA se stavěly proti jejímu 
vzniku a nejsou jejím čle-
nem. /čtk/

Světová banka začíná 
spolupracovat s Asijci



V Japonsku stoupla poptáv-
ka po protijaderných kry-
tech a čističkách vzduchu 
blokujících radiaci. Některé 
společnosti hlásí až deseti-
násobný nárůst poptávek. 
Zkoušky severokorejských 
raket vyvolávají mezi Japon-
ci obavy. Minulý měsíc tři 
z balistických střel dopadly 
do moře ve výlučné ekono-
mické zóně Japonska, asi 
350 kilometrů od severoja-
ponské prefektury Akita.

Menší firmě z Kóbe, která 
se zabývá budováním proti-
atomových krytů – obvykle 
pod domy klientů – přišlo jen 
tento měsíc osm objednávek. 
Přitom obvykle pracuje tak 
na šesti zakázkách ročně. Fir-
ma prodala i 50 švýcarských 
čističek vzduchu, sloužících 
k ochraně před radioaktivní-
mi látkami a jedovatými ply-
ny, uvedl její majitel Nobuko 
Oribe. Jedno takové zařízení 

navržené pro 13 osob, které se 
obvykle do rodinných domů 
montuje, stojí 1,7 milionu 
jenů (380 tisíc korun).

Obavy z možného útoku 
plynem v Japonsku stouply 
poté, co premiér Šinzó Abe 
na zasedání parlamentu řekl, 
že KLDR by mohla na Japon-
sko provést sarinový útok. 
Japonská vláda dokonce 
vyzvala samosprávy, aby 
pořádaly evakuační cvičení.

„Některé z objednávek 
jsou od menších společností, 
které chtějí chránit své za-
městnance, další od jednot-
livých rodin,“ uvádí Oriba. 
„Atomový kryt pro 
13 osob stojí 25 milionů jenů 
(5,6 milionu korun) a jeho 
stavba trvá čtyři měsíce,“ 
dodává. Podzemní místnost 
by měla přestát výbuch ato-
mové bomby o síle té svržené 
na Hirošimu ve vzdálenosti 
660 metrů. /čtk/

Japonci budují 
protijaderné kryty

 www.E15.cz | 13 |

265239/45 inzerce

BRITSKÝ VÝROBCE luxusní obuvi vídané na červených 
kobercích Jimmy Choo je na prodej. Společnost nyní čeká 
na nabídky kupců. Společnosti obchodované od roku 2014 
na britské burze se zpomalil růst tržeb. Její většinový akcio-
nář, firma JAB Luxury, je prodeji nakloněn. 

CHOO JE K MÁNÍ
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EU nám dala jen čtvrtinu 
peněz, tvrdí Turci
Turecko zatím obdrželo 
jen 790 milionů eur ze tří 
miliard eur, které měla 
EU poslat Ankaře v rámci 
loňské migrační dohody. 
V Ankaře to včera řekl 
mluvčí tureckého pre-
zidenta Ibrahim Kalin. 
Zároveň uvedl, že prezi-
dent Recep Tayyip Erdogan 
zažádá o obnovení členství 
ve vládní straně AKP, jak 
mu umožňují v referendu 
schválené ústavní změny.  

Německo přijímá stále 
méně Afghánců
Podíl počtu uznaných 
žádostí o azyl v Německu 
migranty z Afghánistánu 
klesá. V lednu a únoru Něm-
ci uznali za oprávněné 47,9 
procenta žádostí o azyl ob-
čanů Afghánistánu. V roce 
2015 přitom kladně vyřídily 
77,6 procenta těchto žádostí 
a loni 60,5 procenta. /čtk/

Krátce

Stále větší obliba zákazní-
ků v on-line nakupování 
vede k výraznému úbytku 
kamenných maloobchod-
ních prodejen. Jen za první 
čtvrtletí jich ve Spojených 
státech zaniklo více než 
za stejné období v rekord-
ním roce 2008 – tehdy 
muselo za celý rok zavřít 
6163 obchodů. Tempo, kte-
rým obchody propouštějí 
zaměstnance, je i proto nej-
vyšší za sedm let – v břez- 
nu a dubnu šlo o 60 tisíc 
pracovníků. Stejný trend li-
kviduje i tuzemské obchody.

Výzkum společnosti 
Credit Suisse odhaduje, že 
by letos mohlo v USA zavřít 
více jak 8600 kamenných 
maloobchodů. Pokud by 
se tak stalo, jednalo by se 
o nejhorší rok v tamější 
historii. Dosavadní rekord 
6163 zavřených prodejen 
spadá do roku 2008. Zatím-
co tehdejší příčinou byla 
dle ekonoma společnosti 
Cyrrus Lukáše Kovandy 
finanční krize, nyní jde 
o důsledek technologické 
změny. „Kamenné obchody 

mizejí a nikomu už nechy-
bějí. Asi tak jako u nás mizí 
telefonní budky s pevnou 
linkou,“ řekl. „V USA se 
zavírají dokonce celé ob-
chodní domy. Navíc je tam 
kvůli nižším daním levnější 
benzin, což cenově zatrak-
tivňuje donášku přímo 
do bytu,“ dodal Kovanda.

Podle odborníků lze oče-
kávat další uzavírání obcho-
dů a propouštění i v dalších 
měsících a nejiný osud čeká 
české prostředí. Češi loni 
utratili v e-shopech 98 mi-
liard korun, meziročně šlo 
o 21procentní nárůst. Podíl 
e-commerce na celkových 
maloobchodních tržbách 
stoupl na 9,5 procenta. 
„V dalších letech lze očeká-
vat, že se zrychlí úbytek ka-
menných obchodů,“ podotkl 
Kovanda. „Současný příliš 
rychlý nárůst minimální 
mzdy uspíší vyhazovy pro-
davaček a přechod prodeje 
na automatizovanou formu 
nebo právě do on-line 
sféry,“ doplnil ekonoma 
společnosti Cyrrus. /lie/
 Více E15.cz

V USA končí rekordně 
kamenných obchodů



Kapka oleje  
v rezavém 
soukolí
Do rozhodujícího boje 
o Elysejský palác postoupil 
po prvním kole centrista 
Emmanuel Macron a pro-
evropští politici se předhá-
nějí v superlativech. Vyhrál 
přece člověk, který dokázal 
za jediný rok shromáždit 
statisíce příznivců. A porazil 
šéfku extremistické Národní 
fronty, již průzkumy dlouho-
době favorizovaly. O to šlo, 
ne? Co na tom, že do tuhého 
teprve půjde. 

Není pochyb, že ve hře 
bylo hodně. Francie, 
společensky rozštěpená, 
otřesená teroristickými 
útoky a tápající v tom, jak 
a kudy dál, je zakládajícím 
členem Evropské unie. Tvoří 
polovinu motoru, který unii 
táhne (ta druhá je Německo). 
A protože se situace nakonec 
vyhrotila v tom smyslu, že se 
Francie buď opevní a od unie 
se odtrhne, anebo zůstane 
svobodomyslnou, otevřenou 
a proevropskou baštou, není 
divu, že zastánci evropské 
integrace jásají. Macron je 
pro ně hrdinou o to větším, 

že přišel na scénu, aby se 
postavil do cesty Národní 
frontě.

Zároveň platí, že se bývalý 
herec, dramatik, bankéř, 
poradce prezidenta a ministr 
hospodářství v nové roli oči-
vidně našel. Úspěch oslavil 
vskutku teatrálně. Jako by 
sám opomněl, že vyhrát 
musí ještě jednou. Možná 
mu zamotala hlavu ohlášená 
podpora od poražených soků 
z tradičních stran, snad ho 
nadchlo všechno to nadšení 

odjinud. Stmelení národa, 
jímž se Macron holedbá, 
bude ovšem obtížné. Dát 
dohromady zemi, v níž to 
skřípe už po několik gene-
rací, není v silách jednoho 
člověka ani hnutí, které 
přestálo první test.

Pochybovat o Macronovi je 
na místě stejně jako nepod-
ceňovat Le Penovou. Má 
pevnou voličskou základnu – 
a fakt, že dosáhla historicky 
nejlepšího výsledku, je pro 
ni a její příznivce ohromnou 
motivací. Bude-li mohutně 
mobilizovat Macron, udělá 

ona totéž. Argument, že ji vo-
lilo pět procent Pařížanů, má 
trhliny. Spolehnout se může 
na hlasy z regionů, zejména 
těch příhraničních. Navíc 
za ní stojí mladá populace, 
kterou si získala sliby pra-
covních příležitostí.

Rozhodne druhé kolo mezi 
dvěma zcela protikladnými 
kandidáty. Jejich příchod 
do prezidentského úřadu 
může být v obou případech 
fatální, třebaže z různých 
důvodů. Macron může 
uchránit Francii před vládou 
politického extremismu 
a udržet pohromadě EU. Jen-
že hrozí, že tím svazek, jehož 
špičky v Bruselu jsou zjevně 
nepoučitelné a neschopné 
vize, zároveň „zabetonuje“. 
Jemu a Bruselu nahrává i to, 
že se v červnových parla-
mentních volbách rýsuje 
vedení teď už spřízněné tra-
diční pravice.

Zvítězí-li Le Penová, dá se 
čekat konec starých časů. 
Vláda by za předpokladu do-
statečné poslanecké podpory 
mohla zemi „zabednit“, EU 
se zachvěje a položí. Stroj 
bez poloviny motoru nejede. 
Z pohledu politické stabi-
lity v Evropě, jejíž hlavní 
zásluhou je půlstoletí bez 
válek, je nabíledni přání, aby 
vyhrál Macron. Riziko, že se 
evropská stavba, která rezaví 
od základu, stejně jednou 
položí, ale zůstává. Verdikt 
ve druhém kole může tento 
proces bez dalšího vývoje 
nanejvýš zpomalit.

Komentář

Igor Záruba

Pochyby o Macronovi 
jsou na místě a Le 
Penovou nelze 
podceňovat. Výsledek 
pro ni bude velkou 
motivací.
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 Doufám, že se stanu prezidentem 
všech Francouzů. Prezidentem 
patriotů proti hrozbě nacionalistů,

řekl vítěz prvního kola  
francouzských prezidentských  
voleb Emmanuel Macron 
str. 10
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Parov Stelar
se během

pár let
se svými spoluhráči 

vypracovali z klubové 
kapely na showmany

plnící sportovní
haly.

Minirecenze

FILM

Přes kosti mrtvých

(Režie: Agnieszka 
Hollandová)
Známá režisérka 
zpracovala román 
Olgy Tokarczukové 
do filmové směsi detektivky, thrilleru a femini-
sticko-ekologické černé komedie, v níž umírají 
lidé, zvířata i logika. Zapálený boj alternativní 
důchodkyně z horské samoty proti šovinis-
tickému myšlení lovců se hroutí pod nejistým 
režijním balancováním mezi žánry a mírou 
nadsázky a grotesknosti. Metafora o českém 
ráji tuzemské diváky rozesměje svou naivi-
tou, zatímco zbytečnost a malý prostor role 
Miroslava Krobota, proklamovaného na českém 
plakátě za hlavního hrdinu, ho zase zklamou. 
Absurdně chaotické dílo na Berlinale získalo 
cenu za objevování nových perspektiv – v tom-
to případě hlavně té, jak se dá z chvályhodných 
úmyslů splácat kontraproduktivní agitka.

Iva Přivřelová

KNIHY

Ve světle nebo ve stínu

(Vydalo: nakladatelství Metafora)
Spisovatel Lawrence Block se 
po dlouhé době vrací na český trh, 
tentokrát ale především jako editor 
antologie Ve světle nebo ve stínu. 
Oslovení autoři se inspirovali obrazy malíře 
Edwarda Hoppera, na jejichž základě vymysleli 
svoje povídky. V tomto ohledu nejvíc excelují 
Jonathan Santlofer, Jeffery Deaver a sám Block. 
Ale nezklamou ani Stephen King nebo Michael 
Connelly, který napsal pro antologii novou povíd-
ku s Harry Boschem. Vrcholem antologie je pak 
příběh Promítač od Joea R. Landsdalea. Největší 
slabinou titulu je ale právě jeho žánrová pestrost, 
kvůli níž si bude své čtenáře hledat poněkud ob-
tížněji, ale také menší formát, takže reprodukce 
jednotlivých obrazů tolik nevyniknou.

Martin Stručovský

Kimberly McCreight:  
Tam, kde ji našli
(Vydal: Euromedia – Ikar)
Novinářka s právnickým vzdě-
láním Moly Sandersonová je 
pověřena napsat článek do míst-
ních novin o nálezu mrtvého 
novorozeněte ženského pohlaví 
na univerzitním pozemku. Sama přitom pro-
žívá dozvuky osobního traumatu z nedávného 
potratu a hledá ve svém životě stabilitu. Přesto 
se do případu pustí. Začne se tak odvíjet složitý 
příběh, v němž jsou zapleteni mnozí z jejích 
známých. Autorka, jejíž předchozí romány byly 
nominovány na několik literárních cen, staví 
kostru detektivního románu na propojení hlav-
ních protagonistů přes jejich děti. Často se však 
vrací i do minulosti, a chvíli proto občas trvá, 
než se čtenář v některých situacích zorientuje. 
Šokující konec však stojí za to.

Zuzana Dorogiová

n Rakouský dýdžej a hu-
debník Marcus Füreder 
alias Parov Stelar se 
svými spoluhráči zno-
vu dokazuje, proč stále 
patří ke špičce žánru, 
který pomáhal zakládat, 
electroswingu.

Dušan Kütner

Kdo by čekal, že se swingo-
vé rytmy vrátí po desítkách 
let v takové moderní formě. 
Electroswingu holduje řada 
kapel, ovšem Parov Stelar 
se právem honosí nejen 
titulem spoluza-
kladatele žánru, 
ale i tím, že patří 
do naprosté špič-
ky. A nové album 
s názvem The 
Burning Spider to 
jen potvrzuje.

Hned první 
a titulní skladba 
začínající protáhnutým 
kytarovým riffem a su-
gestivním pianem naznačuje, 
že inspiraci tentokrát hledal 
dýdžej původem z rakouského 
Lince nejen u swingu, ale i jazzu 
a blues. Album tak tvoří zejmé-

na coververze starých fláků 
od Muddyho Waterse, Lightin’ 
Hopkinse a zpěváka říkajícího si 
Anduze.

Watersova Soul Fever Blues 
s nádhernou bluesovou kytarou 
patří k vrcholům celého alba, 
na kterém se – stejně jako u těch 
předchozích – hledá slabá 
skladba jen těžce. Kombinace 
prastarých stylů s údernou ryt-
mikou, strojově přesným 
pianem, saxofonovými sóly 
a podmanivým hlasem zpě-
vačky Liljy Bloomové tvoří mix 
naprosto svérázné hudby, její-
hož provozovatele lze bezpečně 

poznat už po pár tónech.
Koncerty Parov 
Stelar Bandu jsou 

– jak se mohly pře-
svědčit tisíce lidí 
na loňském festi-
valu v Trutnově, 
předloni v Brně 
či před pár lety 

na ostravských 
Colours – smrští 

rytmů a erupcí ener-
gie spojené se světel-

nou show, na nichž nebývá 
čas pro oddech.

Takových skladeb je i na nové 
desce většina, jako třeba roztan-
čená Mama Talking či State of 
the Union. Staré swingové časy 

pak nejlépe vystihuje Cuba Libre 
a Black Coffee.

Na autorských řadových 
albech si ovšem kapela může 
dovolit luxus střídat i pomalejší, 
decentnější až vysloveně melan-
cholické nálady dokazující, jak 
široký rejstřík Füreder a spol. 
mají, jako třeba v All Grown Up 
či Beauty Marc, které patří záro-
veň k nejpopovějším kouskům. 
Tak zachmuřené a ryze depre-
sivní skladby jako třeba Coco ze 
stejnojmenné desky z roku 2009 
či Milla’s Dream z pět let starého 
a ceněného opusu The Princess 
(včetně titulní písně této desky) 
nové album nenabízí, což ovšem 
nevadí.

Parov Stelar je příkladem 
umělce, který se se svými spolu-
hráči během pár let vypracoval 
z klubové kapely na showmany 
plnící sportovní haly a roz-
lehlá prostranství na velkých 
hudebních festivalech. Je jisté, 
že ani po vydání nového alba 
tomu nebude jinak. Nic lepší-
ho v electroswingovém oboru 
v současné době totiž jen tak 
nalézt nelze.

Parov Stelar přidali 
ke swingu i blues
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Parov Stelar: 
The Burning Spider

Vydal: Etage Noir Recordings
Hodnocení: 100 %

KULTURA www.E15.cz | 15 |

SHOWMANI. Parov Stelar Band jsou pověstní svými energickými koncerty spojenými se světelnou show. Na 
albu si však mohou dovolit luxus umístit i pomalejší a melancholičtější skladby.
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POHÁDKOVÉ 
KNIHKUPECTVÍ. 
Pohádkami Lewise 
Carolla o Alence 
obklopené zázra-
ky se inspiroval 
knihkupec v čínském 
městě Čung-šu-ke. 
Tunel s knížkami se 
skleněnou podlahou  
připomínající kouzel-
nou králičí noru se 
zdá být nekonečný.

n Přežila všechny 
dějinné zvraty, patří 
mezi nejznámější 
hymny na světě a zá-
roveň zůstává písní, 
v které se prolévá 
snad nejvíce krve. 
Marseillaisa.  

V roce 1792 se francouzská 
revoluce přehoupla do tře-
tího roku chaosu a vraž-
dění ve jménu vznešených 
ideálů. Zákonodárné Národní 
shromáždění navíc mělo 
v úmyslu skončit s monarchií 
a vyhlásit republiku. V dubnu 

1792 vyhlásilo válku Rakous-
ku, které spolu s Pruskem 
intervenovalo na podporu 
monarchistů. 

Francie se ocit-
la v ohrožení. 
Špatně vyzbro-
jená a nedis-
ciplinovaná 
armáda byla 
pod tlakem, 
na pomoc 
jí přicházely 
sbory dobrovol-
níků z celé země. 
V tomto okamži-
ku starosta ohroženého 
Štrasburku požádal důstoj-
níka ženistů Rougeta de 

Lisle o složení písně, která 
by sjednotila a podpořila 
úsilí vojáků o obranu vlasti.  

Ten neváhal a ještě 
téhož večera složil 

pochod nazvaný 
Bojová píseň 
rýnské armá-
dy. Doprovodil 
ji vypjatým 
patriotickým 
textem, který 

však v dané 
chvíli slavil 

úspěch. V době 
francouzsko-rakous-

ké války byl ovšem častěji 
zpíván v němčině, protože 
na francouzské straně bojo-

vali mnozí Alsasané, kterým 
byl tento jazyk bližší:

Vzhůru, děti vlasti
Den slávy nadešel!
Proti nám tyranie
Zvedá svůj krvavý prapor!
Slyšíte v našem kraji
Řev divokých vojáků?
Přicházejí vraždit naše děti
Naše ženy v naší náruči!

Píseň zanedlouho přišla 
o svůj nepraktický dlouhý 
název. Když v létě za jejího 
zpěvu dorazili do Paříže dob-
rovolníci z Marseille, byl nový 
název na světě: Marseillaisa. 
Již o tři roky později byla tato 

píseň prohlášena za státní 
hymnu a zařadila se tak mezi 
nejstarší národní hymny 
na světě. Marseillaisa je skvě-
lým obrazem doby, ve které 
vznikla. Pomohla nejen ubrá-
nit Francouzskou revoluci, 
ale posloužila i mnoha dalším 
revolučním hnutím, která ji 
přijímala za svou. Po abdikaci 
cara posloužila i v revoluč-
ním Rusku, kde v roce 1917, 
byť v malé úpravě, byla jako 
hymna užívána mezi Únoro-
vou a Říjnovou revolucí. To 
už dnes nehrozí, a alespoň 
ve Francii zůstane Marsei-
llaisa pojítkem překlenujícím 
všechny politické změny. /mec/

Výročí týdne

Dnes je
to na den přesně

225 let,
co důstojník Rouget 

de Lisle zkomponoval 
i otextoval  slavnou 

Marseillaisu.

Nechť krev napojí naše pole, pějí Francouzi
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